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     جواد محرمي 
جشنواره كن ۲۰۱۹ قرار است كارش را با اهداي 
جايزه نخل طلاي افتخاري ب�ه آلن دلون آغاز 
كند، اين درحالي اس�ت ك�ه همجنس بازها و 
فمنيس�ت ها مخالف اين هس�تند و تا به حال 
جشنواره كن توانسته مقابل آنها مقاومت كند. 
اينكه يك گروه اقلیت در جامعه فرانسه تا اين حد 
نفوذ داشته باشد كه بتواند درباره جايزه دادن به 
يكي از مهم ترين س��ینماگران اين كش��ور فشار 
بیاورد موضوع عجیبي اس��ت؛ واقعیتي تلخ كه از 
قدرتمند شدن روزافزون گروه هاي همجنس باز 

در جوامع غربي حكايت دارد. 
   آزادي بياني كه آلن دلون را هم 

محدود مي كند!
آلن دلون در تاريخ سینماي فرانسه آنقدر نامدار و 
محبوب است كه جشنواره كن قصد كند در آخرين 
سال هاي عمر اين هنرمند به او جايزه اي افتخاري 
بدهد اما اينكه همجنس بازه��ا در جوامع غربي 
آنقدر گستاخ شده اند كه حتي ابراز عقیده مخالفان 
و آزادي بیان را كه ظاهراً بايد جزو حقوق اساسي 
فرانس��ه باش��د نیز برنمي تابند در نوع خود قابل 
تأمل است. از س��ويي ديگر ضريب دادن واكنش 
اين گروه ها از سوي رس��انه هاي غربي مسئله اي 
حیرت انگیز اس��ت. همجنس بازها و حامیان آنها 
كه معلوم است در نوع خود ديكتاتورهاي عجیب 
و غريبي هم هستند تا اين حد نفوذ دارند كه هر 
واكنشي از سوي آنها به هر چیزي در رسانه هاي 
غربي با ضريب بالا بازتاب پیدا مي كند. آيا علیه آنها 
هم يك هولوكاست انجام شده و حالا بايد از همه 
كس و همه چیز طلبكار باشند، البته اين شايد از 
يك منظر خیلي عجیب هم به نظ��ر نیايد چون 
فرانسه هويت منحرف آنها را به رسمیت شناخته 
و فعالیت ايشان را قانوني اعلام كرده است و از آن 
زمان به بعد آنها حق خ��ود مي دانند كه دهان هر 

شخصي را كه مخالف آنها سخني بگويد ببندند. 
     زورآزمايي با همجنس بازها 

جالب است كه بزرگ ترين حامي همجنس بازها 
نیز صهیونیس��ت ها هستند و جش��نواره كن زير 
نفوذ گروه هاي پرقدرت صهیونیست ها بوده است 
اما اين بار به نظر مي رسد زور آلن دلون به واسطه 
محبوبیتي كه دارد قدري بیشتر از همجنس بازها 
و صهیونیست هاي پرنفوذ فرانسوي باشد. اين زور 
بیشتر هم به خاطر اين است كه مسئولان جشنواره 
كن ظاهراً هنوز درباره اين مطالبه گروه هاي اقلیت 

همجنس باز به خود جرئت اظه��ار نظر مقتدرانه 
نداده اند. اين برخلاف موضعي اس��ت كه يكي دو 
ساله اخیر دبیر جشنواره ونیز درباره سهم خواهي 
فمنیست ها اتخاذ كرده است و به طور صريح جلوي 
آنها ايستاده و گفته نمي تواند زير بار سهم خواهي 
مضحك برخي زنان فیلمساز و فمنیست ها براي 
بیشتر كردن س��هم زنان برود چراكه فیلمسازي 
چیزي نیست كه بشود براي آن مثلًا سهم 50-50 
لحاظ كرد و اساس��اً نمي توان به فیلمسازي نگاه 
جنسیتي داش��ت و اينگونه سهم خواهي كردن از 
عدالت به دور است اما معمولا گوش فمنیست ها و 
ديگر گروه هاي منحرف تحت حمايت صهیونیسم 

به اين حرف ها بدهكار نیست. 
   برگزاركننده هاي محافظه كار

اتفاقات��ي از اي��ن دس��ت نش��ان مي ده��د كه 
جشنواره هاي فیلم در غرب احتمالاً در بسیاري 
از مواق��ع برخلاف می��ل برگزاركنندگانش��ان 
ب��راي گرايش هاي خود تحت فش��ار گروه هاي 
صهیونیس��تي هس��تند و خیلي وقت ها جرئت 
ابراز نارضايتي از اين موضوع را ندارند. س��كوت 
جش��نواره فیلم ك��ن در مقابل س��روصداهاي 
همجنس بازها براي جايزده ندادن به آلن دلون 
هم در همین راستا قابل تفسیر است. مسئولان 
جشنواره كن ترجیح مي دهند بي سروصدا جايزه 
آلن دل��ون محبوب را بدهند و براي خودش��ان 
دردسر ايجاد نكنند. هر چند اين جشنواره طي 
س��ال هاي اخیر همواره در بخ��ش رقابتي اين 
رويداد به فیلم هايي ب��ا موضوع همجنس بازي 
امتیاز داده است و همین مس��ئله باعث شده تا 
برخي فیلمس��ازان در اقصي نقاط جهان براي 
ديده شدن آثارش��ان موضوعاتي از اين دست را 

دستمايه كار خود كنند. 
 مخالفت دلون با خانواده هاي غيرمتعارف

ظاهراً گناه آلن دلون اين بوده كه پیش تر نظراتي 
مطرح كرده و سرپرس��تي فرزند توس��ط والدين 

همجنس را نادرست خوانده بود. 
ملیسا سیلورستاين بنیانگذار »زنان و هالیوود« 
قدرداني از فردي كه چنین ديدگاه هايي دارد را 
مايه ناامیدي دانسته و با انتشار يك توئیت گفته 
اس��ت دلون با اين موضع گیري ها خودش را با 
نژادپرس��ت ها و ضديهودي ها در يك صف قرار 
داده است و كن با اهداي جايزه افتخاري به اين 
بازيگر دارد از همین ارزش ها حمايت مي كند، 
البته كن هم به اين اشاره كرده كه او يك بازيگر 
افسانه اي و بخشي از تاريخ كن است، همان طور 
كه اين جشنواره از كلینت ايستوود، وودي آلن و 
آنیس واردا تجلیل كرد. پس از تجلیل از ژان پل 
بلموندو و ژان  پي ير لود طبیعي بود بايد از بازيگر 
بزرگي مثل آلن دلون تجلیل شود، البته مقامات 
اين فستیوال ترجیح دادند هیچ موضع گیري ای 
به نفع يا علیه ديدگاه هاي اين بازيگر نداش��ته 
باشند. دلون 83س��اله نیز نظري در مقابل اين 

اعتراض ارائه نكرده است. 
آلن دل��ون بازيگر بی��ش از 80 فیلم س��ینمايي 
بوده و با كارگردان ه��اي بزرگي چون آنتونیوني، 
ويس��كونتي، ژان پي ير ملوي��ل و ژان لوك گدار 
همكاري و با بازيگراني چون رومي اشنايدر، ژان 
گابن، ايو مونتان و لینو ونتورا بازي كرده است. يك 
سازمان فمنیستي فرانسوي نیز گفته است تجلیل 
از اين بازيگر به معني ارسال پیام مخالف به زنان 
و قربانیان خشونت است، البته واقعیت اين است 
كه جش��نواره كن به مرور در حال عقب نشیني 
مقابل فمنیست ها باشد. اهداي جايزه به دلون را 
نبايد ناشي از مقاومت كن دانست. اين جشنواره 
پس از اينكه با انتقاد روبه رو شد كه چرا فیلم هاي 
كارگردان هاي زن را كمتر نشان مي دهد امسال در 
اين زمینه ركورد زده و چهار فیلم از كارگردان هاي 
زن را در بخش رقابتي جاي داده است. با همه اينها 
بسیاري از مجامع و س��ازمان هاي حامي حقوق 
زنان اعتراضي به انتخاب آلن دلون براي دريافت 

اين جايزه نكرده اند. 
آلن دلون ضمن اينك��ه بارها زندگي مش��ترك 
همجنس گرايان را نقد كرده، ب��ه پذيرش فرزند 

توسط آنها اعتراض كرده است.  
آلن دلون به عنوان يكي از سنت هاي جشنواره 
فیلم كن، فیلم »آقاي كلاين« س��اخته جوزف 
ل��وزي س��اخته 19۷6 را براي نماي��ش در اين 
جشنواره انتخاب كرده اس��ت. اين فیلم درباره 
فرانسه در دوران جنگ جهاني دوم است. دلون 
تهیه كننده و از بازيگران فیلم بود. فیلم س��ال 
19۷6 نامزد دريافت نخل طلاي بیست ونهمین 
دوره جشنواره فیلم كن شد اما موفق به دريافت 
آن نشد و جايزه به فیلم »راننده تاكسي« رسید. 
»آقاي كلاين« همان سال برنده سه جايزه سزار 
بابت بهترين كارگرداني، بهترين فیلم و بهترين 
طراحي پروژه شد. فیلم به وضعیت يهوديان در 

دولت ويشي مي پردازد.
نكته اصل��ي درباره آلن دل��ون و تقدير از او اين 
است كه بزرگي نام او در فرانسه اجازه نمي دهد 
كن بتواند از اعطاي جايزه به او صرف نظر كند 
و ترجیح اين رويداد بر اين است كه در اين يك 
مورد كوت��اه نیايد چراكه طرفداران فرانس��وي 
دلون هنوز در فرانسه به نسبت همجنس بازها از 

اعتباري سنتي و سینمايي بهره مي برند.
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آن ك�س ك�ه از اف�کار و آرای 

گوناگون اس�تقبال كند، صحيح 

را از خطا خوب شناسد.

     مصطفي شاه كرمي
رئيس بنياد فرهنگي روايت فتح با اشاره به اينکه جلسه اي با 
تهيه كننده سريال »حضرت موسي)ع(« سيداحمد ميرعلايي 
داش�تيم، گفت: در مورد همکاري با اين س�ريال به توافقات 
خوبي رسيديم. دو مجموعه اين بنياد يعني انجمن سينماي 
انقلاب و دفاع مقدس و ش�هرك س�ينمايي انق�لاب و دفاع 
مقدس با تمام توان پ�اي كار اين اثر ارزش�مند خواهند بود. 
سیدمحمد ياشارنادري در ادامه خاطر نشان كرد: با هماهنگي هاي 
صورت گرفته در جلسات متعددي كه با دست اندركاران و عوامل 
اين سريال ارزشمند برگزار شد بنا داريم با حداكثر توان و ظرفیت 
و استفاده از همه امكانات سخت افزاري، لجستیكي و پشتیباني از 
اين سريال حمايت كنیم. رئیس بنیاد فرهنگي روايت فتح افزود: 
اين سريال كه با س��رمايه گذاري هوشمندانه رس��انه ملي تولید 
مي شود، به عنوان يك پروژه استراتژيك در سطح ملي و فراملي 
تاثیرات بسیار زيادي خواهد گذاشت و امید است همچون سريال 
پربیننده و موفق يوسف پیامبر)ع( به كارگرداني هنرمند متعهد 
مرحوم فرج الله سلحشور در سطح كشور و جهان اسلام بدرخشد 
و سفیر فرهنگي مناسبي انقلاب اسلامي باش��د. وي در پايان با 
اشاره به مأموريت و فلسفه ذاتي و وجودي بنیاد فرهنگي روايت 
فتح گفت: ظرفیت بنی��اد فرهنگي روايت فت��ح و مجموعه هاي 
تخصصي اين بنیاد با تمام توان و امكانات مادي و معنوي با سرمايه 
عظیم نیروهاي مؤمن و متعهد فرهنگي در بین اقشار گوناگون و 
هنرمندان، آماده اس��ت از آثار فاخر هنر متعهد و ارزشي حمايت 
همه جانبه داشته باشد و ما اين همكاري تشريك مساعي را وظیفه 

خود در راه نشر و توسعه اهداف فرهنگي نظام مي دانیم. 
ياشارنادري ضمن طلب عافیت عاجل و شفاي كامل براي جمال 
شورجه، كارگردان اين س��ريال گفت: الحمدلله در ملاقاتي كه با 
جمال شورجه داشتیم با دعاي خیر مردم و دوستداران هنر والا و 
ارزشي، شرايط بیماري رو به بهبود است و ان شاء الله به زودي در 
كمال صحت و سلامت ايشان با حضور در عرصه جهاد فرهنگي 
انتظار مشتاقان هنر متعهد قرآني را پايان مي بخشد و كار به مرحله 
اجرايي خواهد رسید. آثار ارزش��مند اين پیشكسوت عرصه هنر 
انقلاب هیچ گاه از اذهان زدوده نخواهد شد و قطعاً اين سريال كه 
بر مبناي متون روايي و تفاسیر قرآني نگاشته شده است با حضور 

ايشان غناي كیفي افزون تري خواهد يافت. 
جمال ش��ورجه هنرمند متعهد و انقلابي سینماي ايران كه طي 
سال هاي اخیر تلاش مجدانه اي براي رفع مشكلات، بهانه جويي ها 
و موانع ايجاد ش��ده در مسیر ساخت س��ريال موسي)ع( داشته، 

چندي پیش با بروز كسالت در بیمارستان بستري شد.

رئيس بنياد روايت از توافق جهت پشتيباني از سريال حضرت موسي)ع( خبر داد

بنياد روايت راه را براي »موسي)ع(« باز مي كند

ــنـواره كن  مسئـولان جش
ــاره  ــوز دربـ ــراً هنـ ظاهـ
ــاي  ــه گــروه هــ مطـالبـ
ــه  ــاز ب ــت همجنس ب اقلي
ــار  اظهـ ــت  ــود جـرئ خـ
ــه نداده اند ــر مقتـدران نظ

نصيريان:
سريال سازان تلويزيون تجديدنظر كنند

بازيگ�ر پيشکس�وت مجموعه ه�اي  عل�ي نصيري�ان 
تلويزيون�ي ضم�ن انتق�اد از تک�راري و غيرج�ذاب 
بودن قصه س�ريال هاي س�يما در س�ال هاي اخي�ر بر لزوم 
تجديدنظر مس�ئولان تلويزيون در اين ح�وزه تأكيد كرد. 
اين هنرمند مطرح س��ینما، تئاتر و تلويزيون كشور كه سريال 
»برادرجان« را به كارگرداني محمدرضا آهنج در شب هاي ماه 
مبارك رمضان در شبكه3 س��یما روي آنتن دارد، درباره قصه 
سريال هاي اين سال هاي تلويزيون و اينكه چقدر آنها مخاطبان 
را جذب كرده اند، اظهار كرد: ب��ه نظرم تلويزيون آنطور كه بايد 
مخاطبش را جذب نكرده اس��ت، چون قصه ه��ا حرف مردم را 
بیان نمي كند. مردم بايد خودشان را در قصه ها ببینند، زندگي 

خود را ببینند. 
اين بازيگر پرس��ابقه به رقابت تلويزيون با تولیدات شبكه هاي 
ماهواره اي اشاره و عنوان كرد: تلويزيون بايد در نگاهش نسبت 
به سريال س��ازي تجديدنظر كن��د. ش��بكه هاي خارجي و آثار 
خارجي رقابتي را درست كرده اند و سعي دارند مخاطب ما را پاي 
سريال هاي خود بكشانند. ما بايد تلاش كنیم مردم را با كارهاي 
ماندگار به عن��وان مخاطبان خود نگه داريم. ما نويس��نده هاي 
بس��یار خوبي داريم و بايد با كارهاي ماندگار، بر اساس ادبیات 
دراماتیك و داستاني خودمان، مخاطبان بیشتري را به تلويزيون 

ملي جذب كنیم. 
......................................................................................................................

بهنام صفوي در بيمارستان بستري شد
خواننده موسيقي پاپ كشورمان براي چندمين بار و به منظور 
ادامه روند درمان بيماري اش در بيمارس�تان بس�تري شد. 
رضا فواديان مدير برنامه هاي بهنام صفوي در گفت وگو با باشگاه 
خبرنگاران جوان، ضمن تأيید خبر بستري شدن اين هنرمند در 
بیمارستان اظهار كرد: بهنام صفوي يك بار اسفند سال گذشته 
در بیمارستان بستري و پس از ترخیص، شرايط ادامه درمانش 
در منزل فراهم شد چراكه در بیمارستان شرايط محیطي با وجود 
بیماران ديگر خوب نبود و پزشكان تشخیص دادند او مي تواند در 
خانه باشد. وي افزود: متأسفانه از حدود 20روز قبل، اين هنرمند 
به دلیل مشكل جسماني و تنفس��ي، دوباره در بیمارستاني در 

اصفهان بستري شد. 
فوادي��ان اظهار كرد: انتق��ال او به اصفهان و س��كونت در منزل 
پدري، به دلیل آب و هواي بد پايتخت بوده اس��ت. خدا را شكر 
الان شرايط بهنام خوب است و امیدواريم هرچه زودتر مرخص 
شود. او در حال حاضر ادامه روند درمان و شیمي درماني خود را 

مي گذراند. 
......................................................................................................................

اپُراي عاشورا و مولوي در راه است
به�روز غريب پور، مؤس�س گ�روه تئات�ر عروس�کي آران 
گفت: پس از دو ماه تعطيلي تالار فردوس�ي، تصميم داريم 
اپراي عاش�ورا و مولوي را براي ايام محرم آماده اجرا كنيم. 
بهروز غريب پور، كارگردان و بنیانگذار گروه تئاتر عروسكي آران 
كه اين شب ها درگیر اجراي اپراي خیام در تالار فردوسي است، 
در گفت وگو با ف��ارس درباره برنامه هاي اخیر گ��روه تئاتر آران 
عنوان كرد: تا جمعه همین هفته اجراي اپُراي خیام ادامه خواهد 
داشت. گروه آران تیر و مرداد ماه تعطیل خواهد بود و شهريور ماه 

نیز اپُراي عاشورا و مولوي در ايام محرم شروع مي شود. 
غريب پور اظهار داشت: در ادامه برنامه هاي گروه، دو اپُراي حافظ 
با صداي دو خواننده متفاوت و آهنگس��ازي متفاوت نخست با 
صداي علیرضا قرباني و دوم محم��د معتمدي ابتداي پايیز آغاز 

خواهد شد. 
......................................................................................................................

 سخنگوي قوه قضائيه
در مورد پرونده مهناز افشار:

شخص مورد نظر خارج از كشور است
غلامحسين اسماعيلي در دومين نشست خبري سخنگوي 
قوه قضائيه در مورد پرونده مهناز افشار گفت: در مورد پرونده 
اين بازيگر حکم جلب يا ممنوع الخروجي صادر نشده  است. 
به گزارش تسنیم، غلامحسین اسماعیلي سخنگوي قوه قضائیه 
در نشس��ت خبري خود به بیان جزئیات پرونده مهناز افش��ار 
پرداخت و توصیه هايي به افراد ش��ناخته ش��ده كه در صفحات 
مجازي خود مخاطباني دارند، داشت. وي با تأكید بر لزوم رعايت 
احترام در بیان افراد عنوان كرد: دستگاه قضا هر جا اين اعمال، 
مصداق جرم باش��د، ورود مي كند. در اين مورد هم ش��خصي از 
شهروندان شكايت كردند و هم مدعي العموم به لحاظ محتواي 
غیرقانوني و خلاف قانون مطالب منتشره ورود كرده و پرونده در 
دست رسیدگي است اما شخص مورد نظر فعلًا در خارج از كشور 

است و وكیل شان اعلام كرده به زودي به كشور باز مي گردد. 
اسماعیلي در مورد حكم قضايي مهناز افشار هم توضیح داد: اين 
حكم نیابت قضايي است و جلب يا ممنوع الخروجي در مورد اين 

بازيگر مصداق ندارد و آنچه منتشر شد احضار بود نه جلب.

مصطفي  محمدی     دیده بان

 زورآزمايي »آلن دلون« 
با همجنس بازها در »كن«

برگزاركنندگان جشنواره كن در مقابل همجنس بازها دست به عصا هستند

ادامه معطلي يك سند بالادستي فرهنگي در شوراي عالي انقلاب فرهنگي

سند سينما پس از سال ها هنوز سند نشده است
     محمد صادقي

اعض�اي كميس�يون هن�ر و معم�اري ش�وراي عال�ي 
انق�لاب فرهنگ�ي، ب�از ه�م در جلس�ه اي به بررس�ي 
س�ندي  پرداختن�د؛  س�ينما  س�ند  پيش نوي�س 
ك�ه ق�رار ب�ود دو س�ال پي�ش ب�ه تصوي�ب برس�د اما 
هن�وز در مرحل�ه پيش نوي�س باق�ي مان�ده اس�ت. 
در جلسه روز گذشته كمیسیون هنر و معماري شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي، باز هم موضوع پیش نويس سند سینما مورد 
بررسي اعضا قرار گرفت. سند سینما، با همكاري كمیسیون 

هنر و معماري و سازمان سینمايي تدوين شده است. 
در اين جلسه محمدحسین ايماني خوشخو، رئیس كمیسیون 
هنر و معماري شوراي عالي انقلاب فرهنگي، با اظهار امیدواري 
از تدوين نهايي سند سینما و ارائه آن به شوراي عالي انقلاب 
فرهنگي، اين سند را باعث رفع تداخل مديريتي و آشفتگي هاي 
ناشي از نبود سند بالا دستي دانست. ايماني خوشخو همچنین 
وعده داد اين سند تا ماه آينده تدوين شود و بعد از آن كمیسیون 
معماري سراغ تدوين سند موسیقي كشور خواهد رفت. تدوين 
سند س��ینما، بیش از دو س��ال پیش رسانه اي ش��د. رئیس 
كمیسیون هنر و معماري در آبان ماه س��ال 95، گفت: تهیه 
سند سینما به كمیسیون هنر و معماري شوراي عالي انقلاب 
فرهنگي سپرده شده است و كمیسیون با تشكیل كارگروهي 
ويژه و با استفاده از نظرات سینماگران و مديران حوزه سینما و 

نهادهاي مرتبط در حال تهیه اين پیش نويس است. 
ايماني خوشخو بیان داشت: تصويب اين اسناد در شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي به عنوان نهاد بالادستي كه در مسائل اساسي 
و كلان سیاستگذاري مي كند، ناهماهنگي ها و مسائل حوزه 
هنر را كاهش مي دهد و اين خود يك گام اساسي و ضروري در 
زمینه هنر است. همچنین براي رصد اجراي اين اسناد پس 
از تصويب، لازم است از راهكارهايي كه شوراي عالي انقلاب 
فرهنگي در اختیار دارد، استفاده شود. اسناد هنري برگرفته 
از سند مهندسي فرهنگي كشور و كاركردي هستند و قرار 
است ناهماهنگي ها و مشكلات را به  ويژه در زمینه مديريت 

هنري و نهادهاي هنري برطرف كنند. 
از آن زمان بار ها صحبت از تدوين و تصويب سند سینما شده 

اما هنوز تصويب اين سند به نتیجه ملموسي نرسیده است. 
محمود اربابي، نماينده سازمان س��ینمايي در تدوين سند 
سینما، سال گذشته در مصاحبه اي اعلام كرد: »خوشبختانه 
روند خوبي را طي كرد و حدود 50درصد كار انجام شد، بنابر 
اين به نظر مي رسد نهايتاً يك يا دو هفته ديگر به يك يا دو 
جلسه ديگر نیاز داش��ته باش��یم تا كار اين كمیته به اتمام 

برسد.« اربابي در آن مصاحبه تأكید مي كند: »اگر ديدگاه هاي 
موجود وزارت ارشاد و س��ازمان سینمايي با هر كسي كه در 
سمت هاي مديريتي قرار خواهد گرفت يكي باشد، ما براي 
تصويب اين سند دچار هیچ مش��كلي نخواهد شد. تنها در 
صورتي ممكن است در ش��رايط جديدي قرار بگیريم كه به 
صورت كلي يك دولت ديگر مسئولیت كار را برعهده بگیرد 

كه در شرايط فعلي اين اتفاقي غیرممكن است.«
سند سینما آن گونه كه شوراي عالي انقلاب فرهنگي مدعي 
آن است، باعث از بین رفتن آشفتگي هاي مديريتي در سینما 
خواهد ش��د اما اينكه تا چه حد اين سند بالادستي كه چند 
سالي است در انتظار تصويب مانده، در عمل بتواند باعث رفع 
مشكلات ش��ود، جاي تأمل دارد، به خصوص اينكه ساختار 
سینماي ايران اصولاً با دستورات بالادستي و نگاه ساختارمند 
چندان همخواني و همراهي ندارد. نمونه آش��كار آن اكران 
حدود يك ماهه نسخه فاقد مجوز فیلم سینمايي»رحمان 
1400« است. سینماي ايران سال هاست به صورت محفلي 
اداره مي شود و بدنه س��ینما نیز به دنبال تولیدات تجاري و 
مبتذل به دنبال س��ودآوري از كمدي هاي س��طحي است. 
در اين ش��رايط چطور مي توان انتظار داش��ت كه يك سند 
بالادستي كه مشخص نیست تا چه حد پشتوانه اجرايي دارد 

بتواند همه آشفتگي ها را جمع كند!
سندي كه بیش از چند سال است روي میز يك كمیسیون در 
حال خاك خوردن است، چگونه مي تواند با تغییرات روزانه و 
لحظه اي سینما تطابق داشته باشد و با چالش هايي كه در سند 
سینما ايجاد مي شود، برخورد كند؟! با توجه به تغییر در سطح 
سازمان سینمايي و آمدن رئیس جديد براي اين سازمان بايد 
اين انتظار را داشت كه حسین انتظامي نیز به عنوان مسئول 
سینمايي كشور، نقطه نظرات خود را براي تدوين سند سینما 
اعمال كند و احتمالاً همین كار تدوين يك س��ند بالادستي 
فرهنگ��ي را به زماني طولاني ت��ر موكول نماي��د؛ زماني كه 

مي تواند از تاثیرگذاري سند بكاهد.

انتقاد ها به سرديس جمشيد مشايخي جواب داد

مجسمه جمشيد مشايخي بازسازي مي شود

   هادي عسگري 
تنه�ا چن�د روز پ�س از رونماي�ي از س�رديس مرح�وم 
جمش�يد مش�ايخي، اي�ن مجس�مه ب�راي شبيه س�ازي 
و رف�ع اي�رادات ب�ه كارگاه س�اخت بازگردان�ده ش�د. 
بعد از نامگذاري خیابان»ج« به نام مرحوم »جمش��ید مشايخي«، 
شهرداري تهران اقدام به ساخت سرديس استاد مشايخي و نصب 
آن در خیابان جمشید مشايخي كرد؛ سرديسي كه از زمان رونمايي 
آن مشخص شد كمترين شباهتي با چهره مرحوم مشايخي نداشته 
است. انتقاد ها به تفاوت فاحش سرديس ساخته شده با چهره اصلي 
مشايخي، كار را به طنزپردازي در فضاي مجازي نیز كشاند و باعث 
شد تا اين مجسمه نوساز به سوژه داغي در فضاي مجازي تبديل شود 
و چند رسانه نیز با پیگیري موضوع ساخت سرديس هاي غیرمشابه 
با شخصیت هاي اصلي به ريشه يابي چرايي بدسلیقگي در ساخت 

سرديس ها پرداختند. 
موج انتقاده��ا با واكنش ش��هرداري ته��ران روبه رو ش��د. مجید 

صالحي فیروزآبادي، مدير روابط عمومي شهرداري منطقه يك، روز 
گذشته با اعلام بازگشت مجسمه جمشید مشايخي به كارگاه ساخت 
براي بازسازي گفت: »انتخاب چهره استاد جمشید مشايخي براي 
سرديس بنا به خواست خانواده ايشان انجام و چهره انتخابي بدون 
عینك و با محاسن برگزيده شد كه براي اصلاح مجدد و شبیه سازي 
سرديس در انتخاب چهره از سوي خانواده محدوديتي اعلام نشده 

و وجود ندارد.«
مدير روابط عمومي شهرداري منطقه يك، علت عدم تشابه سرديس 
مشايخي با چهره استاد را بیماري مجسمه ساز حین ساخت سرديس 
عنوان كرده و گفت: »اين فرصت مجدداً به ايش��ان داده شد تا در 
كارگاه خود شبیه سازي لازم را با اجراي جزئیات چهره روي سرديس 
و كاهش ارتفاع آن به اندازه استاندارد، آماده سازي كند تا اثر فاخري 
در شأن اس��تاد مش��ايخي تولید و مورد اقبال همگان قرار گیرد.« 
پیش از اين احمد مسجدجامعي عضو شوراي شهر تهران در جلسه 
اين شورا در تذكر پیش از دس��تور خود با انتقاد از سرديس مرحوم 
جمشید مشايخي گفت: »به لحاظ شكلي سرديس مرحوم جمشید 
مشايخي هیچ شباهتي به او ندارد و به نظر مي رسد كه يك عكس 
پرسنلي را كه مربوط به روزهاي آخر حیات اوست، آن هم به گونه اي 

ديگر سه بعدي كرده و به شكل مجسمه و سرديس درآورده اند.«
ساخت سرديس جشمید مش��ايخي در نقد هاي فضاي مجازي به 
مصداقي براي عدم كارايي ش��هرداري تهران بدل شده بود. شوراي 
ش��هر تهران بعد از نامگذاري خیاباني به نام جمش��ید مشايخي، 
مصوبه اي در زمینه تغییر نام چند خیابان در پايتخت و نامگذاري آنها 

به نام هنرمندان شناخته شده را به تصويب رسانده است.

    ادبیات

هوشنگ مرادي كرماني: 
مي خواهم در اوج خداحافظي كنم

هوش�نگ مرادي كرمان�ي 
ب�ا تأييد خب�ر بازنشس�ته 
كردن خودش از نويسندگي 
گ�ف�ت: م�ي خ�واه�م از 
ورزش�کارها ي�اد بگي�رم و 
در اوج خداحافظ�ي كن�م. 
نويس��نده و خالق »قصه هاي 
مجید« در اي��ن رابطه گفت: 

معتقدم براي نوش��تن بايد موضوع اثر س��راغ آدم بیايد. براي نوشتن همین اثر 
اخیرم نیز پنج س��ال زمان صرف كردم كه بتوانم بنويسمش. خودم حس كردم 
كه ديگر كند شده ام. الان كه با شما صحبت مي كنم چنین حسي دارم. شايد هم 
ورق برگشت و چیزي به سرم زد. آخرين بار براي نوشتن يك داستان كوتاه پنج 
بار داستان را نوشتم. به نظرم هنر چیزي نیست كه شما بخواهید براي آمدنش در 

خودتان تلاش كنید، بايد خودش بیايد. 
نويسنده »قصه هاي مجید« و »شما كه غريبه نیستید« در مورد چگونگي گذران 
ايام بازنشستگي اظهار داشت: مي خواهم بروم كنار يك رودخانه بنشینم و دراز 
بكشم و آسمان را نگاه كنم. به اين باور رسیده ام كه هر چقدر هم شناگر ماهري 
باشي نمي تواني همیش��ه در استخر بماني و ش��نا كني. بالاخره بايد روزي از آن 
خارج شوي، البته بازنشستگي براي من معناي معمول را ندارد، چون چند جاي 
ديگر هست كه بايد به آن سر بزنم؛ از فرهنگستان تا مؤسسه اكو اما فكر كنم در 
اين ايام بازنشس��تگي بهترين فرصت براي من فراهم اس��ت كه بنشینم و كتاب 

بخوانم و خودم را پر كنم.


